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Soutìž Dobrá praxe roku má jeden jasný 
cíl. Chceme zatraktivnit sdílení ovìøených 
a pøitom ménì tradièních postupù, které 
fungují v našich obcích. Je pøece zbyteè-
né, aby starosta èi starostka jedné obce 
hledali øešení, na které jiná obec, tøeba 
na druhém konci republiky, již dávno zná 
odpovìï. 

Asi to všichni známe, pøi návštìvách 
rùzných vesnic se nestaèíme divit, co 
všechno je možné realizovat, jak jsme 
jako starostové schopní øešit pøehršel 
problémù, které se na nás valí. Podobnì 
pøi ménì formálních setkáních starostù 
a starostek pøipomínají tøeba veèerní dis-
kuze doslova bublající kotlík plný nápadù 
a námìtù. Èasto jsou slyšet vìty zaèínající 
slovy „U nás máme…“, „My dìláme…“, 
„Každý rok chystáme…“ a „Zavedli 
jsme…“. Vedení našich obcí je prostì 
nesmírnì kreativní. V tom, jak se snažíme 
své vesnièky posouvat dál a dál i za velice 
skromných a obtížných podmínek, jsme 
nepøekonatelní. Jsme dùkazem šikov-
nosti, která zdobí náš národ již po staletí.  
A jsme také pøíkladem úsloví, že nouze 
nauèila Dalibora housti. 

Myslím si, že každý z nás lehce najde ve 
své obci nìjaké zajímavé øešení specifické 
situace. Pokud se podíváme na stránky 
portálu rokvobci.cz, už nyní zde objevíme 
nìkolik pozoruhodných projektù, událostí 
èi ovìøených postupù. Pøíkladem mùže 
být letní kino v obci Bìleè v Jihoèeském 
kraji nebo založení stromové kaple v Nové 
Lhotì u Velké nad Velièkou v Jihomorav-
ském kraji.  

Pøihlásit se do soutìže s pøíkladem vaší 
dobré praxe, nápadem, projektem èi 
ovìøeným postupem pøi øešení urèitého 
problému, není vùbec obtížné. Staèí 

Úvodník

/smscr.cz

Pøihlaste se do soutìže Dobrá praxe
Vzájemnì si tak pomùžeme v rozvoji obcí

vyplnit formuláø, který naleznete na portálu 
www.rokvobci.cz. Tento odešlete ideálnì 
s nìkolika fotografiemi èi dalšími soubory 
dokumentujícími daný pøíklad na adresu 
dobrapraxe@smscr.cz. Na tento kontakt 
smìøujte, prosím, i pøípadné dotazy k vypl-
òování formuláøe.

Zaøazením do soutìže získáte možnost 
svùj pøíklad zpropagovat. Nejde jen o ví-
tìzství v soutìži, váš projekt bude zaøazen 
do publikace Dobrá praxe z  obcí a mìst, 
která vyjde letos na podzim. Samozøej-
mostí bude i zaøazení do databáze na 
portálu www.rokvobci.cz. Díky spoluprá-
ci s Národní sítí zdravých mìst získáte 
možnost prezentovat váš pøíklad v databázi 
www.dobrapraxe.cz, která má mezinárod-
ní pøesah. Získané pøíklady dobré praxe 
budou rozdìleny do nìkolika kategorií. 
Vítìz dané kategorie sice nezíská žádnou 
finanèní odmìnu èi do pronájmu skvìlý 
automobil. Prestižní ocenìní Dobrá praxe 
roku a zájem médií však rozhodnì za 
úèast stojí.  

Pøi celé soutìži ale nesmíme zapomínat na 
hlavní myšlenku. Vzájemnì si pomáhat pøi 
øešení problémù v našich obcích. Obce 
pøece nejsou firmy, aby si konkurovaly! 

Ing. Mgr. Jan Sedláèek
starosta Obce Køižánky
první místopøedseda SMS ÈR

informaèní
zpravodaj
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AktuálnìUdálost

Dobrá praxe: Nová soutìž SMS ÈR, 
která upozorní na funkèní projekty 
v obcích / str. 1-3

Znáte své krajské manažery? / str. 6Obce podporují veøejnì 
prospìšné práce. Žádají ale 
úpravy / str. 4-5

Milé kolegynì, vážení kolegové, 

pøed deseti lety se v Jihlavì sešlo nìkolik 
stovek nespokojených obcí a založilo 
zde Sdružení místních samospráv ÈR. Za 
první dekádu své existence se èlenská 
základna rozrostla na více než pùl druhého 
tisíce obcí a mìst. Jsme silným partnerem 
pøi tvorbì zákonù a platným ochráncem 
nejenom menších obcí. Kulaté výroèí se 
chystáme pøipomenout konferenci, která 
se uskuteèní 23. kvìtna v Praze. Souèástí 
nabitého a zajímavého programu bude pøe-
dání cen prvního roèníku soutìže Dobrá 
praxe roku. A právì této soutìži je vìnován 
i náš úvodník. 
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Téma

Dobrá praxe: Nová soutìž SMS ÈR, 
která upozorní na funkèní projekty 
v obcích. Pøihlaste se také a motivujte 
tak ostatní obce k zajímavým poèinùm

Pøihlásit se do soutìže s pøíkladem dobré 
praxe, nápadem, projektem èi ovìøeným 
postupem pøi øešení urèitého problému, 
není vùbec obtížné. Staèí vyplnit formuláø, 
který je k dispozici na portálu www.rokvobci.
cz.  Ideálnì s nìkolika fotografiemi èi dalšími 
soubory dokumentujícími daný pøíklad je tøe-
ba zaslat na adresu dobrapraxe@smscr.cz. 
Na tomto kontaktu získají zájemci i odpovìdi 
na pøípadné dotazy k vyplòování formuláøe. 
Obce se mohou hlásit do 18. kvìtna, k slav-
nostnímu vyhlášení dojde 28. kvìtna na kon-
ferenci SMS ÈR v Praze.

Zatraktivnit sdílení ovìøených a pøitom ménì tradièních postupù, které na venkovì už 
fungují, si klade za cíl nová soutìž Dobrá praxe, kterou vyhlásilo Sdružení místních 
samospráv ÈR. „Je pøece zbyteèné, aby starosta èi starostka jedné obce hledali øešení, 
na které jiná obec, tøeba na druhém konci republiky, již dávno zná dopovìï,“ vysvìtluje 
místopøedseda sdružení Jan Sedláèek v úvodníku tohoto zpravodaje. 

Ještì Vás nenapadá, s èím se do soutìže pøihlásit? 
Inspirací Vám mohou být tøeba naše tipy:

Nová Lhota - Stromová alej

Køižánky - Masopustní rej

informaèní zpravodaj SMS ÈR /2 - 2018

 

Vepøíkov - Discgolf

Køídla - Vize námìstí

Bìleè - Letní kino
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Tøi otázky pro…

Tomáše Dubského, starostu obce 
Vysoèina a èlena pøedsednictva SMS ÈR

Co byste oznaèil pojmem „dobrá pra-
xe“ v oblasti samosprávy na území Vaší 
obce èi regionu, odkud pocházíte?

Možná bych namísto slovního spojení pøí-
klady dobré praxe použil pøíklady, které se 
v praxi ukázaly jako dobré. V našem pøí-
padì to znamenalo, že jsme se pøed osmi 
lety rozhodli, že i na relativnì malé obci se 
vyplatí využít služeb architekta. Postupnì 
jsme øešili úpravy veøejných prostranství 
v místních èástech. Nìkam se pøidala la-
vièka, jinde se novì natøela èekárna ane-
bo se doplnily odpadkové koše.  Chvíli to 
vždy vypadalo lépe. Ale poøád jsme cítili, 
že to není ono, že chybí jasný smìr. Pro-
to jsme se rozhodli oslovit architekta, tedy 
v našem pøípadì paní architektu, která se 
specializuje na úpravy veøejných prostran-
ství. Seznámila se s naším prostøedím, 
povídala si pøímo s obèany a pøipravila 
rozsáhlý materiál, který obsahoval výkre-

pro èleny našich spolkù. Jako hlavní ale 
vidím získané zkušenosti, navázání øady za-
jímavých kontaktù a nepøeberné množství 
inspirativních nápadù. 

Aktuálnì je velmi diskutovaná novela 
zákona o støetu zájmù. Pøedsednictvo 
SMS ÈR, jehož jste èlenem, se nedáv-
no vymezilo proti kompromisu, který 
by znamenal zveøejòování nìkterých 
údajù starosty i dalšími osobami. Mù-
žete ètenáøùm vysvìtlit, jaký je aktuální 
postoj SMS ÈR? 

Postoj je dlouhodobì nemìnný, tedy zve-
øejòovat pøiznání by se mìlo pouze na zá-
kladì dùvodné žádosti. Nemìlo by být vol-
nì pøístupné a navíc anonymní. Nejlepší by 
bylo dosáhnout vrácení pùvodního zákona 
platného pøed záøím 2017. Na tomto místì 
je tøeba vyzvednout práci pøedsedy SMS 
ÈR Stanislava Polèáka, který v této záleži-
tosti vyvíjí velkou iniciativu a má naší plnou 
podporu. Je potøeba si uvìdomit, že sou-
èasný stav povede k odlivu zájemcù o ko-
munální politiku, což je špatný smìr. Zú-
èastnil jsem se konference v poslanecké 
snìmovnì k právì zmiòovanému kompro-
misnímu øešení a paní poslankynì a páni 
poslanci zde vyslechli odmítavé názory sta-
rostek a starostù z celé republiky. Bylo až 
smutné sledovat obhajování zástupcù mini-
sterstev tzv. „bonz“ tlaèítka a vysvìtlování, 
že oni si pøece provìøí a ovìøí. Skuteènì 
je to nutné a potøebné? Obávám se, že si 
øada slušných lidí øekne, že toto už nema-
jí zapotøebí a radìji do komunální politiky 
nepùjdou. Je potøeba se dùraznì ohradit 
a dát jasnì najevo svùj názor.

sy souèasného stavu, nové návrhy, detaily 
a navíc i podrobný text s vysvìtlením zámì-
rù. Projekt øeší i zeleò s ohledem k místním 
podmínkám. Tento materiál je stále „živý“, 
postupnì se doplòuje, ale hlavnì se podle 
nìj realizují zmìny. Máme dnes nové èe-
kárny, asfaltové plochy støídají kamenné, 
a pùvodnì nevzhledná zákoutí nahrazují 
pøírodní plochy s vodními prvky a vhodnými 
rostlinami. Práce a konzultace s architek-
ty se mùže zdát nákladná a zbyteèná, ale 
z vlastní zkušenosti ji urèitì doporuèuji. 

Dobrou praxi na venkovì obce prezen-
tují napøíklad na nejrùznìjších soutì-
žích. Jaké byste našim ètenáøùm do-
poruèil? 

Urèitì bych doporuèil úèast v soutìži Ves-
nice roku.  Úèastnili jsme se jí v letech 
2013 až 2015 a byla pro nás výbornou 
zkušeností. Po úvodním seznamování se 
do ní postupnì zapojila celá obec. Už pøi 
vyplòování pøihlášky si èlovìk udìlá „svo-
ji inventuru“, pøi pøípravì prezentace vidí 
vesnici trochu jiným pohledem, pøemýšlí, 
co pøedstavit a co možná radìji ne. Zjistí, 
že øada vìcí se dá udìlat jinak a mnohdy 
to ani neznamená velké náklady. Zajímavé 
a pouèné byly i návštìvy hodnotitelských 
komisí, kdy se nám daøilo nenásilnì zapo-
jovat i místní obèany a zástupce jednotli-
vých spolkù. Následnì jsem si mohl vy-
zkoušet i pohled z druhé strany neboś jsem 
byl dva roky èlenem hodnotitelské komise 
v našem kraji, což bylo velkým zdrojem in-
spirace a nápadù. Pøíjemné byly i finance 
spojené se soutìží, které nám umožnily 
dìlat nejenom vìci nutné, ale i hezké. Tak-
že jsme mohli pøestavìt již zmiòovanou èe-
kárnu (i když do staré ještì neteklo) anebo 
vybudovat novou spoleèenskou místnost 

UdálostI

SMS ÈR spolupracuje s SPÚ na 
konferenci o pozemkových úpravách 
Navázání na dosavadní spolupráci mezi SMS ÈR a Státním pozemkovým úøadem 
(SPÚ) bylo pøedmìtem jednání v pondìlí 12. 2. v Praze. 

SMS ÈR zde zastupoval Karel Ferschmann. „Požadují od nás aktivní spolupráci pøi pøí-
pravì a organizaci další konference o pozemkových úpravách, která by se mìla usku-
teènit pøíští rok v kvìtnu,“ øekl Ferschmann s tím, že tematicky by se mìla konferen-
ce zamìøit zejména na problematiku provedení protierozních opatøení v krajinì podle 
schválených KoPÚ a jejich právní vymáhání (napø. pokud jsou pozemky v katastru již pøe-
vedeny do TTP, avšak zemìdìlec odmítá zmìny provést a stále je oøe). Konference za-
cílí rovnìž na vymahatelnost práva orgány ochrany pùdního zemìdìlského fondu èi na 
možnosti obcí, které pøevzaly do svého majetku dokonèená spoleèná zaøízení a cestní 
síś KoPÚ (což je podmínkou SPÚ), které jim následnì znièí tìžká zemìdìlská technika. 

Strategie nedává jasnou 
odpovìï na otázku 
vylidòování venkova

Strategii regionálního rozvoje, která se 
prùbìžnì pøipravuje na roky 2021+ byla 
tématem schùzí pracovních skupin Venkov 
a Regionální, které se konaly ve støedu 7. 2. 
Za SMS ÈR se jich úèastnil Tomáš Chmela 
a Radim Sršeò. „Je pozitivní, že ministerstvo 
pro místní rozvoj se snaží se všemi komu-
nikovat. My, zástupci venkova, jsme ovšem 
velmi znepokojeni tím, že strategie nedává 
odpovìï na otázku, zda bude stát i nadále 
podporovat odliv obyvatel a veøejných slu-
žeb z venkova na úkor posilování role nej-
vìtších mìst v ÈR,“ sdìlil tajemník Chmela 
s tím, že SMS ÈR bude i nadále tvrdì hájit 
vizi živého venkova Èeské republiky.
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Obce institut veøejnì prospìšných pra-
cí podporují i pøesto, že na nìj doplácejí 
z vlastních zdrojù. Mìsíèní odmìnu pra-
covníkù musejí dorovnávat do úrovnì 
minimální mzdy. Chápou, že se jedná 
o zpùsob, jak u dlouhodobì nezamìstna-
ných a jinak znevýhodnìných osob udržet 
pracovní návyky a usnadnit jejich opìtovné 
zapojení do pracovního procesu.

„Obce a mìsta jsou nejèastìjšími partnery 
úøadù práce pøi zamìstnávání lidí v rámci 
VPP. Byly by proto rády, kdyby se do kon-
ceptu promítly nìkteré jejich zkušenosti 
a VPP tak fungovaly efektivnìji a flexibil-
nìji,“ øíká pøedseda SMS ÈR Stanislav 
Polèák. SMS ÈR proto udìlalo mezi sta-
rosty vlastní prùzkum, jehož cílem bylo najít 
nejèastìjší problémy, na nìž v souvislosti 
s VPP obce narážejí.

Do bøeznového prùzkumu se zapojilo 
více než 400 respondentù ze všech 
krajù

 „Z výsledkù vyplývá, že témìø 90 procent 
starostù má zájem na pokraèování veøejnì 
prospìšných prací jako souèásti aktivní 
politiky zamìstnanosti. Zároveò však pou-
kazují na závažné problémy, které fungová-
ní projektu komplikují,“ sdìlila poslankynì 
Vìra Kováøová (STAN). Zmínila, že vadí 
pøedevším nedostatek vhodných uchaze-
èù. Zároveò je nemožné zamìstnat vhod-
ného a osvìdèeného pracovníka na déle 

než 12 mìsícù nebo s ním smlouvu uzavøít 
opakovanì, bez povinné tøímìsíèní pauzy. 
Obcím zde tedy chybí vìtší flexibilita ze 
strany státu,“ dodala.
Negativní dopady komplikací pøibližuje sta-
rosta obce Nìmèovice Karel Ferschmann: 
„Problém vzniká zejména u lidí, kteøí se 
osvìdèili jako pøedáci pracovních skupin 
a jejichž odchod má pak negativní vliv na 
fungování celého týmu. Pøi souèasném ne-
dostatku vhodných uchazeèù tak dochází 
k paradoxní situaci, kdy èlovìk, který by byl 
ochotný a schopný pracovat, je v evidenci 

úøadu práce, a my na jeho místo nemùže-
me nikoho sehnat,“ øíká.

Mezi další komplikace VPP, které staros-
tové v prùzkumu uvedli, patøí èasté zmìny 
pravidel, nemožnost získat jmenný seznam 
osob zaøaditelných mezi uchazeèe o VPP, 
fingování zdravotních problémù nebo to, 
že obce musejí doplácet mìsíèní odmìnu 
pracovníka do výše minimální mzdy. 

Pøekážkou jsou exekuce

Pomìrnì negativnì se starostové stavìjí 
v rámci VPP k zamìstnávání osob, které 
èelí exekucím. „Témìø 45 procent starostù 
uvádí, že exekuce je vážnou pøekážkou pro 
to, aby uchazeèe o VPP zamìstnali. Dùvo-
dem je vyšší administrativní zátìž obcí pøi 
výplatì, ale i to, že èástka nezabavitelného 
minima je v souèasnosti pøíliš nízká a pùso-
bí demotivaènì,“ vysvìtlil Stanislav Polèák. 
„Pøitom právì u této skupiny lidí je mimo-
øádnì žádoucí, aby se znovu zapojili do 
pracovního procesu a dokázali se z dluho-
vé pasti vymanit,“ pøipomnìl. SMS ÈR by 
proto pøivítalo, kdyby se s novelizací insol-
venèního zákona o problému odpovìdnì 
diskutovalo. „Umíme si pøedstavit i nìkterá 
øešení, která by ho mohla zmírnit,“ dodal 
Polèák. Jako pøíklad uvádí navýšení neza-
bavitelného minima tìm lidem s exekucí, 
kteøí projdou kurzem finanèní gramotnosti 
a mají tak vìtší pøedpoklady pro to, aby 
svou obtížnou situaci dokázali vyøešit.

Událost

Obce podporují veøejnì prospìšné 
práce, žádají ale úpravy
Jako pøínosný hodnotí obce koncept veøejnì prospìšných prací (VPP). Z prùzkumu mezi 
starosty, který se uskuteènil v prvních bøeznových dnech, však vyplývá, že by VPP mohly 
fungovat lépe. SMS ÈR proto vyzývá k tomu, aby se problém øešil v rámci diskusí k novele 
insolvenèního zákona.
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Lidé placení z dotací na VPP jsou 
zadarmo drazí, vyplývá také z prùzkumu

Hned mají neschopenky

Chelèice: Stále se setkávám se zneužívá-
ním dávek osobami, které jsou v evidenci 
nezamìstnaných a zároveò podnikají èi vy-
konávají jinou výdìleènou èinnost. V oka-
mžiku jejich vyslání ÚP na VPP do obce 
si bez problémù opatøí lékaøské osvìd-
èení (ani to nemusí být klasická pracovní 
neschopnost!) a k výkonu VPP prostì ne-
nastoupí. Problém vidím v pøílišné benevo-
lenci pravidel pro nezamìstnané a nedù-
sledných kontrolních mechanizmech jak 
vùèi osobám v evidenci ÚP, tak i nìkterých 
praktických lékaøù!

Trávu nakonec pokosí starosta

Horní Bøeèkov: Hlavním problémem je ne-
vùle zamìstnávání stejných osvìdèených 
pracovníkù, o kterých víme, že dokáží zachá-
zet s náøadím, chtìjí pracovat, odvádí práci 
vzornì, nefingují nemoci, aby nemuseli do 
zamìstnání. Na tyto již dotaci nedostaneme. 
Dostali bychom ji na obèany, kteøí rovnou 
øeknou, že na sociálních dávkách je jim lépe 
a nepøejí si pracovat. Pak to dopadá tak, že 
na obci chodí kosit trávu starosta, protože 
zamìstnanci jsou v pracovní neschopnosti. 
Takže si ani žádnou šanci k uchování pra-
covních návykù nezaslouží a odnáší to pak 
starosta stížnostmi od obèanù, výsmìchem 
od dotovaných zamìstnancù a bezmocí. 
Nakonec zamìstná dva zamìstnance na 
dobu neurèitou, platí je z rozpoètu a odmítá 
vyjednávat s ÚP. Ušetøí si spoustu problémù, 
nervù a papírování na ÚP, a i zde je jim lépe, 
protože tøetina starostù to vzdá a vezme lidi, 
kteøí chtìjí pracovat. Lidé placení z dotací 
jsou zadarmo drazí. Mnohonásobnì jed-

Událost

nodušší a lepší je v tomto smìru spoluprá-
ce s mediaèní a probaèní službou, kde si 
trestanci odpracovávají trestné hodiny.

Mìli bychom je vyplácet každý týden, 
jinak nevyjdou

Prosenice: Zamìstnáváme spoluobèany 
dlouhodobì evidované na úøadu práce 
z rùzných dùvodù - zdravotních, kvùli péèi 
o rodièe, když nemohou pracovat na celý 
úvazek. Ti lidé potøebují nìjaký životní pro-
gram. Pokud je nezamìstnáme, nebudou 
schopni vrátit se na trh práce a skonèí na 
ulici. Od èervence pracují na dohody o pra-
covní èinnosti, z poloviny minimální mzdy 
5500 Kè odvedeme státu cca 1800 Kè 
a jim po zaplacení sociálního a zdravotního 
pojištìní zbyde zhruba 4200 Kè. Bez ro-
zumné pomoci státu je to pro nás z pohle-
du pøínosù nákladù neefektivní. Myšlenka, 
že v rámci programu úøadu práce dojedou 
do mìsta na motivaèní semináø, kde je ad-
ministrátoøi placení z evropských penìz 
budou školit, je z mého pohledu iluzorní. Je 
to složitý problém, který nemá jednoduchá 
øešení spoèívající jen v penìzích. Je potøe-
ba je vyplácet ne mìsíènì, ale týdnì, nebo 
nìkolikrát týdnì, jinak s penìzi nevyjdou. 
Je tøeba se zamìøit na exekutory a trh s re-
alitami, exekuce nìkdy zaèínají výhodnou 
pùjèkou zacílenou na èlovìka vlastnícího 
nemovitost. Mám dva takové pøípady a není, 
jak se bránit…

Potøebujeme opakovanì zamìstnávat 
tytéž osoby

Trstìnice: Pro malé obce je dùležité, aby 
mìly možnost opakovanì zamìstnávat 

tytéž osoby. Jsou zaškolení, znají míst-
ní pomìry, vìdí co je zapotøebí. Mohou 
dohlížet na pracovníky, kteøí „nejsou tak 
šikovní“. Pokud takové zamìstnance 
obec nemá, musí funkci zastávat staros-
ta obce a kontrolovat nìkolikrát dennì 
zamìstnance na VPP, což mu krátí èas, 
který by mìl vìnovat opravdu dùležitým 
vìcem. Podle mých zkušeností se ale 
mnohdy jedná o nezamìstnatelné osoby, 
bez pracovních návykù, alkoholiky, osoby 
se základním vzdìláním. Nìkteré musím 
kontrolovat tøikrát dennì a vysvìtlovat jim, 
co mají dìlat, neboś za 10 minut neví. 
Obèané poté hodnotí zápornì pøínos pro 
obec, neboś za nìkterými není vidìt žád-
ná práce. Osobnì oceòuji, že mají ales-
poò zájem jít a trochu pracovat. Nìkteøí 
lidé nebudou dìlat vùbec.

Starostové pøipojili k dotazníku SMS ÈR desítky podnìtù. Nìkteré jejich zajímavé zkušenosti 
zveøejòujeme.

UdálostI

Zásobníky reflexních 
prvkù pro naše èlenské 
obce zdarma! 

Tak znìla nabídka SMS ÈR, která na pod-
zim loòského roku obletìla kraje. V obcích, 
které nabídku na dodání zásobníku se zna-
kem obce a sadou 500 kusù reflexních sa-
molepek zdarma využily, se již zaèínají ob-
jevovat zásobníky umístìné na veøejných 
místech. Takto to vypadá tøeba v malebné 
vísce Budislav v Pardubickém kraji, kde je 
zásobník umístìn pøímo u autobusové za-
stávky. Vìøíme, že reflexní samolepky bu-
dou chránit bezpeènost chodcù.

Omezení kompetencí 
malých obcí a jejich 
sluèování SMS ÈR odmítá

Živou diskuzi o budoucím nastavení spo-
lupráce obcí v Èeské republice podnítilo 
jednání Øídícího výboru pro optimalizaci 
veøejné správy v území, které se konalo 
ve støedu 7. 2. Za SMS ÈR se setkání 
úèastnil Pavel Eliáš. Ten zde také jedno-
znaènì odmítl jakékoliv direktivní formy 
meziobecní spolupráce, jež by zname-
naly omezení kompetencí malých obcí 
a cestu k jejich sluèování.
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Aktuálnì

Znáte své krajské manažery? 
Vìtšina z nich už se horlivì pustila do práce a zaèala navštìvovat èlenské obce, kde pomùže 
s øešením aktuálních témat, jako je nyní tøeba GDPR. Manažera pro každý kraj zamìstnává 
SMS ÈR tak, aby mìl obcím kdo pomáhat a naslouchat „pìknì zblízka“. Kdo jsou, co je 
zamìstnává a jak se na svou novou práci tìší? Pøeètìte si v krátkých medailoncích.

Olomoucký: Tomáš Pavelka
Od narození žiji v obci Moøice na Pro-
stìjovsku, kde jsem se díky spolupráci 
s pøedchozím starostou a jeho týmem za-
èal podílet na kulturních aktivitách v obci. 
Tehdy zaèala má práce pro venkov. Dnes 
se starám o obecní knihovnu, studuji prá-
vo na Masarykovì univerzitì a od února 
pracuji pro SMS ÈR jako manažer a povì-
øenec GDPR pro Olomoucký kraj. U prá-
ce pro SMS ÈR lze vidìt její smysluplnost 
a význam pro budoucnost. Èlenové spo-
leènì intenzivnì spolupracují, vymìòují si 
zkušenosti a pracují na chytrých øešeních 
pro obyvatele naší zemì. Je mi ctí být pøi 
tom a podílet se svým dílem. 

Jihomoravský: Lenka Matìjová
Jsem absolventkou Ekonomicko-správní 
fakulty a Právnické fakulty Masarykovy uni-
verzity. V souèasné dobì dokonèuji dokto-
rát v oboru veøejná správa se zamìøením 
na místní samosprávu. Žiji v Brnì, a i proto 
jsem se stala krajskou manažerkou pro Ji-
homoravský kraj. Pro SMS ÈR pracuji od 
bøezna 2017 na pozici legislativního analy-
tika. Práci krajského manažera chápu jako 
další možnost, jak pomáhat starostùm a je-
jich obcím pøi naplòování jejich práv a po-
vinností. Velmi se tìším na spolupráci se 
všemi èleny v Jihomoravském kraji a ráda 
do SMS ÈR pøivítám obce nové.

Liberecký: Petra Èerná
Bydlím ve Zlaté Olešnici, krajskou ma-
nažerskou jsem od èervna 2017.  Mimo 
manažerské práce budu nyní pro spous-
tu z vás vykonávat funkci povìøence pro 
ochranu osobních údajù podle Obecné-
ho naøízení o ochranì osobních údajù 

(GDPR), které budou poskytovány poèí-
naje 25. kvìtnem 2018.

Moravskoslezský: Daniel Stuchlík
Jsem z obce Jistebník, na naši budoucí 
spolupráci a její viditelné výsledky se vel-
mi tìším.

Vysoèina: Marcela Syrová
Narodila jsem se v Chomutovì, dìtství 
strávila v Kadani, na Pacovsku, Tøebíè-
sku a v Èeských Budìjovicích. Praco-
vala jsem ve mìstech od Námìštì nad 
Oslavou, pøes Tábor, Prahu až po Jince. 
Èlovìk má být tam, kde to má rád, kde 
má rodinu, zázemí, pøátele. Jsem ráda, 
že mohu pracovat ve prospìch obyvatel 
kraje, který je mi nejbližší. Tìším se na 
cestování v rámci regionu, místa známá 
i neznámá, na setkání s Vámi a vìøím, 
že tato práce bude pro mne tou pravou  
a povede k oboustranné spokojenosti.

Zlínský: Renata Bednáøová
Krajskou manažerkou budu od dubna. 
Ze svých dosavadních pracovních zku-
šeností a studia na vysoké škole vychá-
zí má snaha napomáhat v rozvoji obcím 
a menším mìstùm, které se ve Zlínském 
kraji nacházejí. Vynasnažím se pøispìt 
k sounáležitosti obcí, nabídnout zajímavý 
vzdìlávací systém a pøedevším prezento-
vat jejich zájmy odpovìdným osobám na 
krajské a celostátní úrovni. Bude mi vel-
kou ctí se s Vámi potkávat a podílet se na 
rozvoji obcí a tím i celého kraje.

Královéhradecký: Zdenìk Kašpar
Královéhradecký kraj je mým rodným re-
gionem, a i proto je mi velmi blízký. Jsem 

velice rád, že mohu být souèástí Sdružení 
místních samospráv ÈR a podílet se na 
rozvoji obcí právì tady. Je dùležité pod-
porovat èinnost obcí a rozvíjet život na 
venkovì. 

Pardubický: Kristýna Vodrážková
Manažerkou pro Pardubický kraj jsem už 
od záøí 2017.  Zapojuji se do organizování 
akcí, jako jsou napø. krajské semináøe, pøi-
pravuji krajský zpravodaj, jsem kontaktním 
èlovìkem pro zástupce èlenských obcí 
a úèastním se jednání krajského pøedsed-
nictva. Funkci krajského manažera plním 
velmi ráda a práce s ní spojená je zároveò 
mým koníèkem.

Praha: Karel Ulm
Žiji v Praze a pocházím z Prahy. Jako ma-
nažer jsem v minulosti pùsobil pro kraj 
Karlovarský, Støedoèeský, Ústecký. Post-
graduálnì jsem studoval veøejnou správu, 
a tak práce v SMS ÈR, zejména pak kon-
takt se starosty a místními samosprávami 
a jejich složkami, pro mì není nároèná. 
V Èeské republice existuje pøehršle ma-
lých obcí, které jistì potøebují pomoc plat-
forem, jako jsou lokální sdružení, svazky 
obcí, ale i velkých organizací jako je SMS 
ÈR. To nejen z pozice své propojenosti 
ve všech krajích (od roku 2017 i v Praze) 
mùže èerpat ze zkušeností starostù a po-
máhat ve spoleèném úsilí, aby došlo k vy-
øešení problémù i „padesátihlavé vsi“.

Støedoèeský: Martina Jiøíková
Pocházím z Èervených Janovic, obce 
nedaleko Kutné Hory. Ve vystudovaném 
vysokoškolském oboru - Regionální roz-
voj jsem se našla a pozice krajského 
manažera je pro mì výzvou. Mým polem 
pùsobnosti bude Støedoèeský kraj. Tìším 
se na naší budoucí spolupráci a zajímavé 
výsledky.

Ústecký: Marek Komárek
Rozvojem èeského venkova se zabývám 
už nìkolik let v rámci svého úèinkování 
na Katedøe sociální geografie a regio-
nálního rozvoje. Se SMS ÈR jsem zaèal 
spolupracovat v minulém roce na projektu 
Spoleènì pro udržitelný rozvoj venkova 
v roce 2017, èímž jsem získal pøíležitost 
na vlastní oèi poznat lokální rysy našich 
vesnic. Proto pøedevším obrovská rozma-
nitost Ústeckého kraje a jeho významný 
potenciál pro rozvoj jsou dùvody, proè se 
na svou práci na severozápadì Èech tolik 
tìším. 
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Obce poškozené Energií pod kontrolou 
podávají hromadnì trestní oznámení
Kvùli Energii pod kontrolou už pøišly stovky škol a obcí o více než 160 milionù korun. Teï by 
navíc mìly platit vysoké pokuty, které se celkovì mohou vyšplhat až k desítkám milionùm. 

Výzvy k uhrazení jim rozeslala spoleènost 
Energie Pro. Peníze od obcí chce jako pe-
nále za to, že od ní neodebíraly elektøinu 
a plyn. Smlouvy se spoleèností pøitom byly 
podepsány za zády obcí, jejich starostové je 
proto považují za neplatné. Poškozené sub-
jekty podávají nyní hromadnì trestní ozná-
mení, vyjadøující jejich spoleèné stanovisko.

Všechny poškozené obce uvìøily lákavé na-
bídce Energie pod kontrolou: obcím, mìs-
tùm a školám slibovala za podpory KDU-
-ÈSL výhodnìjší nákup elektrické energie 
a plynu. Po tøech letech však ze spoleènosti 
zbyla jen vytunelovaná skoøápka a ètvrt mili-
ardy dluhù. Její øeditel David Tejml byl vloni 
kriminalisty obvinìn ze zpronevìry. Kromì 
ztráty penìz kvùli údajnému tunelu však 
obce musí øešit další problém. Tejml ještì 
pøed tím, než celý pøípad vyvrcholil, pøevedl 
všechny smlouvy na odbìrná místa s obce-
mi na Energii Pro. Bez jejich vìdomí za nì 
odsouhlasil odbìr elektøiny a plynu na obdo-
bí do konce roku 2019.

Obce tento pøevod považují za neplatný 
a mezitím smlouvy na dodávky elektøiny uza-

vøely s jinými spoleènostmi. Jde o hodnì: 
pokud by skuteènì pokuty za celé ètyøleté 
období zaplatily, Energie Pro by od nich vy-
brala desítky milionù korun. Na celé situaci 
je zvláštní i to, že Energie Pro za pøevzetí 
zákazníkù dokonce dostala od Energie Pro 
zaplaceno, pøestože platit mìla spíše ona. 
Tato nestandardnost je napadána v insol-
venèním øízení Energie pod kontrolou.

Poškozené subjekty podávají hromadnì 
trestní oznámení, vyjadøující jejich spoleèné 
stanovisko ve vìci, neboś se domnívají, že 
jednotlivým podáním uèinìným nìkterými 
z nich orgány èinné v trestním øízení bohu-
žel doposud nevìnují adekvátní pozornost, 
resp. na nì adekvátnì nereagují. Z admini-
strativních dùvodù èiní jednotliví poškození 
toto podání samostatnì z jejich datových 
schránek èi datových schránek jejich zá-
stupcù.

„Vìøitelský výbor EPK pøipravil návrh velmi 
jednoduchého vzorového podání podle již 
podaného Podání insolvenèního správce 
a Sdružení poškozených obcí, kterým by se 
mohly jednotlivì pøipojit také další obce,“ 

uvedl Roman Jílek, starosta Boršic, jedné 
z poškozených obcí. „Jeho pøílohou je jed-
nak podání Sdružení poškozených obcí, na 
které by se v plném rozsahu odkazovalo, 
a dále pøihláška pohledávky pøíslušné obce 
již uskuteènìná v insolvenèním øízení, vèet-
nì pøíloh. Podání by pak bylo po doplnìní 
údajù realizováno vždy z datové schránky 
pøíslušné obce, ideálnì opìt na PÈR, KSZ 
i VSZ,“ dodal s tím, že podobnì postižené 
obce mimo Zlínský kraj mohou informaci 
rovnìž využít nebo pøímo starostu kontak-
tovat. 

V kauze Energie pod kontrolou pøišlo o pe-
níze více než 400 vìøitelù, kteøí do insol-
venèního øízení pøihlásili pohledávky za 240 
milionù korun. Policie nicménì na úètech 
firmy zajistila necelých pìt milionù. Tejmla 
stíhá za zpronevìru skoro 50 milionù korun.

Zdroj: Roman Jílek, 
starosta obce Boršice 
a s využitím informací 

na www.irozhlas.cz

Vzdìlávací program pro zástupce 
obcí ve ètyøech krajích 
pokraèuje i v roce 2018
Sdružení místních samospráv ÈR pøipravilo 
v rámci realizace projektu „Podpora volených 
zástupcù obcí I. typu“ i v letošním roce vzdì-
lávací program, který navazuje na zkušenosti 
z loòského roku. Vzdìlávací program se sklá-
dá z 24 hodin prezenèního vzdìlávání a 20 
hodin e-learningu.

Školení zahrnuje 13 dílèích témat 
(Zákon o obcích a související pøedpisy, Veøej-
né finance, dotace, majetek obce, pohøeb-
nictví, Evidence obyvatel, ochrana osobních 
údajù, Stavební zákon, Obèanský zákoník, 
Zákoník práce, Správní øád, Kontrolní øád, 
Školství, Životní prostøedí, Sociální oblast, 
Oblast dopravy, Krizové øízení).

Vzdìlávací program je pøipravován ve spolu-
práci se zkušenými starosty obcí I. typu.
Nejvìtším pøínosem kurzu jsou lektoøi z pra-
xe, kteøí s vámi prodiskutují i konkrétní situa-
ce. Zvolená témata jsou vybírána pøesnì tak, 

jak se s nimi na obcích setkáváte. Pøidanou 
hodnotou je osobní setkání úèastníkù, kteøí si 
mohou pøedat svoje zkušenosti. 
Vzdìlávací program se koná ve 4 krajích for-
mou dvou dvoudenních kurzù.
Úèastníci kurzu se zavazují zúèastnit se mi-
nimálnì 85% prezenèní výuky a 100% èásti 
e-learningu. Vzdìlávací program je urèen pro 
starosty, místostarosty a volené zastupitele 
z celé Èeské republiky a je zcela ZDARMA. 
Novì se mohou zúèastnit i úèetní, referen-
ti a tajemníci úøadù. Nejste vázáni místem 
bydlištì, mùžete se pøihlásit do kteréhokoli 
regionu. 

Termíny konání vzdìlávacího programu 
a kontakt na regionální koordinátory 
v daném kraji:
Pardubický kraj: 
12. - 13. 4. a 26. - 27. 4. 2018, Jozef Petre-
nec, 606660233, starosta@dritec.cz
Kraj Vysoèina: 

10. -11. 5. a 22. - 23. 5. 2018, Dagmar Vaò-
ková, 777140466, starosta@jerisno.cz
Zlínský kraj: 
26. - 27. 4. a 10. - 11. 5. 2018, Edita Nezva-
lová, 604345806, info@smscr.cz
Jihomoravský kraj: 
3. - 4. 5. a 17. - 18. 5. 2018, Martina Bílová, 
602456734, starosta@tvarozna-lhota.cz

Pojïte se poradit s našimi zkušenými lektory 
a setkat se s kolegy z regionu. Usnadníme 
Vám Vaši práci pøedáním potøebných infor-
mací a pøedstavením pøíkladù dobré praxe. 

Jitka Bouèková, 
DiS., koordinátorka projektu

Projekt „Podpora vzdìlávání volených 
zástupcù obcí 1. typu“ 
reg. è. CZ.03.4.74/0.0/0.0/16_033/000
2997 je spolufinancován z EU.
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Stát zaspal, když nenašel uplatnìní 
pro poštovní poboèky, shoduje se 
SMS ÈR s ministrem vnitra
Dostupnost a kvalita poštovních služeb byly pøedmìtem schùzky s ministrem vnitra 
Lubomírem Metnarem. Za SMS ÈR se jí zúèastnil pøedseda sdružení Stanislav Polèák 
s èlenkou pøedsednictva a poslankyní Vìrou Kováøovou. 

„S panem ministrem jsme se shodli na tom, 
že v pøípadì Èeské pošty trochu zaspal stát, 
když se mu nepodaøilo najít odpovídající 
uplatnìní pro poboèkovou síś Èeské pošty 
v jednadvacátém století,“ sdìlil Stanislav 
Polèák. „Stát by mìl v kontextu klesající-
ho zájmu o klasické poštovní služby využít 
stávající poboèkovou síś ÈP k tomu, aby si 
obèané mohli na poboèkách vyøizovat agen-
du, kvùli níž dnes musejí obíhat øadu dalších 
úøadù,“ vysvìtlil s tím, že takové øešení by 
mohlo vést k udržení dostupnosti poštov-
ních služeb pøi zachování efektivního fungo-
vání poboèkové sítì.

K pøebírání poboèek je tøeba obce více 
motivovat
Pøedstavitelé SMS ÈR jednali s ministrem 
také o projektu Pošta Partner, který pøed-
pokládá zøizování poštovních franšíz v režii 
obcí. „Takový model je obvyklý i v jiných 
evropských zemích. Zpùsob, jakým se za-
vádí u nás, obce velmi zatìžuje,“ øekl Pol-
èák s tím, že ministra vyzval k tomu, aby 
stát obce k pøebírání poštovních poboèek 
více motivoval a pøi jejich provozování je 

efektivnìji podpoøil. „Dnes témìø polovinu 
nákladù na provoz Pošty Partner doplácejí 
obce, u menších to pøedstavuje významnou 
èást rozpoètu, což vede ke stagnaci rozvo-
je v jiných oblastech. Podle našeho návrhu 
by mìl stát hradit 75 procent celkových ná-
kladù,“ øíká Polèák. Upozoròuje také na to, 
že by mìla být zajištìna zastupitelnost pro 
pøípad nemoci nebo dovolené speciálnì vy-
školeného pracovníka, který pro obec pro-
voz Pošty Partner zajišśuje. „Pošta by mìla 
mít k dispozici tým, který by zastupování øe-
šil, malé obce to nejsou schopné zajistit,“ 
dodal.

Klesá kvalita doruèovacích služeb
Zástupci SMS ÈR tlumoèili ministru Metna-
rovi také nespokojenost obcí a jejich pøed-
stavitelù s klesající kvalitou doruèovacích 
služeb. Nejpalèivìjším problémem je podle 
nich to, že poštovní doruèovatelé se nesna-
ží doruèit zásilku ani v pøípadì, kdy je ad-
resát doma. Tento nešvar se v posledních 
letech rozšíøil.
Ministr Metnar informoval, že zøídí pracovní 
skupinu zabývající se budoucností Èeské 

pošty. Pøizváno bude i SMS ÈR. Aby zde 
zprostøedkovalo zkušenosti obcí, jejichž zá-
jmy hájí.

Vadí minimální provozní doba
Hustota pošt je aktuálnì upravena vyhláš-
kou ÈTÚ, naøízením vlády z roku 2015 
a novì vydanou poštovní licencí. V souèas-
nosti fungují pošty na 3200 místech. Jako 
problematický vidí SMS ÈR vyhláškou sta-
novený minimální rozsah provozní doby. Ten 
je pouze 15 hodin týdnì; u pošt v obcích, 
které nedosahují vyhláškou stanovené para-
metry, dokonce pouze 10 hodin týdnì.
SMS ÈR dlouhodobì navrhuje, aby se do-
stupnost poštovních služeb rozšíøila na mi-
nimálnì 20 hodin týdnì, pøièemž dva dny 
v týdnu by mìlo být povinnì otevøeno do 18 
hodin. Dùvodem je mimo jiné v posledních 
letech dramaticky zvýšená míra dojíždìní do 
zamìstnání, pracovní nasazení lidí v produk-
tivním vìku èi posunutá pracovní doba do 
odpoledních hodin. Rozhodování o parame-
trech èasové dostupnosti poštovních služeb 
by podle SMS ÈR mìlo tyto demografické 
jevy zohlednit.

SMS ÈR odmítá sankce pro obce 
za neúmyslné porušení GDPR
Neúmyslné porušení evropského Obecného naøízení o ochranì osobních údajù (GDPR) by 
se nemìlo pokutovat až do výše 15 milionù korun. Odmítá to Sdružení místních samospráv 
ÈR a trvá na tom, aby vláda v zákonì o zpracování osobních údajù ponechala návrh ministra 
vnitra Metnara, který prošel i legislativní radou vlády. Podle nìj by obce za nedbalostní 
porušení GDPR mìly být pokutovány pouze maximálnì 5 až 15 tisíci korunami.

„Na takovém postupu jsme se domluvili 
s ministrem Metnarem, který mìl pro naše 
oprávnìné požadavky pochopení. Jím 
pøedložená verze zákona obsahovala novou 
skutkovou podstatu, a to neúmyslné poru-
šení obecného naøízení o ochranì osob-
ních údajù ze strany obcí s podstatnì nižší-
mi sankcemi,“ vysvìtluje pøedseda Sdružení 
místních samospráv ÈR europoslanec Sta-
nislav Polèák. Tato verze prošla také legis-
lativní radou vlády. Zohledòuje, že obce ve 
vìtšinì pøípadù nakládají s osobními údaji 
proto, že jim to naøizují rùzné zákony, tedy 
nikoliv ze své vùle. „GDPR pøitom mìlo za 

cíl zejména zabránit zneužívání osobních 
údajù ze strany komerèních subjektù. Takto 
pøísné sankce pro obce jsou pak v rozporu 
s pùvodním posláním GDPR,“ dodává Pol-
èák. 
Vláda však ve svém návrhu zákona úlevu pro 
obce zrušila. Èlenka pøedsednictva SMS 
ÈR a poslankynì parlamentu Vìra Kováøová 
již avizovala, že v rámci projednávání zákona 
pøedloží pozmìòovací návrh, který navržené 
sankce pro obce zruší. „Tak vysoké sankce 
za neúmyslné porušení pravidel GDPR by 
byly pro øadu obcí zcela likvidaèní. Pùvodní 
dohoda s ministrem Metnarem mìla obce 

uklidnit, aktuální znìní zákona je však staví 
na stejnou úroveò jako jiné právnické osoby, 
a to nepovažujeme za správné,“ øíká Ková-
øová.
Nejde pøitom o nikterak nesystémový krok. 
„V Rakousku umožòuje národní legislativa 
pokuty zcela zrušit. Nevidím dùvod, proè by-
chom pøi zavádìní evropských naøízení mìli 
být papežštìjší než papež a komplikovat 
situaci obcím, na které jsou již tak kladeny 
enormní nároky,“ dodává Kováøová.

Událost
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Pøíjmová stránka rozpoètu obcí patøí k nej-
dùležitìjším oblastem, které jsou ve veøej-
ných financích sledovány. Výše obecních 
pøíjmù je úzce provázána s rozsahem od-
povìdnosti a pravomocí, kterou má obec 
v oblasti zabezpeèení veøejných statkù 
a služeb. V Èeské republice se tento roz-
sah ve srovnání s jinými evropskými státy 
nachází „nìkde uprostøed“. Nejsledova-
nìjšími oblastmi pøíjmové stránky obcí je 
rozpoètové urèení daní a problematika 
sdílených daní, výše možného zadlužení 
a novì i zákon o rozpoètové odpovìdnos-
ti. 

Rozpoètové urèení daní
Nejvìtší podíl na celkových pøíjmech obcí 
mají dlouhodobì daòové pøíjmy. Jsou tvo-
øeny z 95 procenty tzv. svìøenými danìmi 
a podíly na výnosech tzv. sdílených daní. 
Celkovì tvoøí více jak polovinu všech pøí-
jmù obce. Jejich výši v budoucích letech 
lze pøibližnì zjistit na základì predikèních 
dokumentù centrální vlády (Fiskální vý-
hled ÈR na stránkách Ministerstva financí) 
a kalkulaèek RUD, které jsou na interne-
tu bìžnì dostupné. Výhodou daòových 
pøíjmù je právì jejich predikovatelnost, 
zároveò jsou ale výraznì závislé na vývoji 
ekonomiky. Silný vliv na podobu rozdìlo-
vaní daòových výnosù mezi stát a USC má 
bohužel i politické zastoupení a zájmy po-
litikù na centrální úrovni. 

U sdílených daní platí že, stát i ÚSC mají 
stejnou daòovou základnu a konstrukce 
danì je stanovena celostátnì, bez mož-
nosti ÚSC jí nìjak ovlivnit. Jejich smyslem 
je pøedevším vyrovnat fiskální nerovnováhy 
mezi rùznými samosprávami, na druhou 
stranu nerespektují zásadu pùvodu danì. 
Užití pøerozdìlených výnosù je ponechá-
no na samosprávném rozhodnutí obcí. Da-
òové pøíjmy jsou tedy neúèelové. U svìøe-
ných daní platí, že celý jejich výnos plyne 
do rozpoètu obcí. V Èeské republice se 
jedná pouze o daò z nemovitostí a do kon-
ce roku 2016 to byla i èást danì z pøíjmù 
fyzických osob ze samostatné výdìleèné 
èinnosti a podnikání (podle místa trvalého 
bydlištì), tzv. motivaèní složka. 

V oblasti RUD lze dlouhodobì sledovat 
snahu obcí, aby se zvyšovaly jejich podíly 
na výnosu sdílených daní. Pøípadnì ales-
poò, aby docházelo k vyrovnávání rozdílu 
mezi 4 nejvìtšími mìsty (Praha, Brno, 
Plzeò a Ostrava) a ostatními obcemi v re-
publice prostøednictvím zmìn koeficientù 

Díl druhý: Veøejné finance 
– pøíjmy obcí a jejich souvislosti

Téma

Ve Zpravodaji SMS ÈR Vás postupnì seznamujeme s tøinácti tématy vzdìlávacího kurzu 
„Škola èlena zastupitelstva obce“, který se koná v rámci projektu „Podpora vzdìlávání 
volených zástupcù obcí I. typu“ a je spolufinancován z EU. 

násobkù postupných pøechodù. V sou-
èasné dobì totiž pøipadá na jednoho oby-
vatele tìchto 4 nejvìtších mìst dvojná-
sobek pøíjmù z rozpoètového urèení daní 
ostatních obcí v republice a na pražské-
ho obyvatele je to dokonce trojnásobek. 
V posledních letech se také rozvinula 
debata nad jednotlivými koeficienty RUD. 
Pomìrnì èasto se objevují návrhy doplnit 
systém propoètu RUD pro obec o další 
koeficient. Tím by se mìl podle nìkterých 
návrhù stát poèet obèanù s vìkem nad 65 
let žijící v obci. Jde pøedevším o reakci na 
demografický vývoj obyvatelstva a stárnutí 
populace v menších obcích. Na tyto zmì-
ny musí být schopny obce reagovat a zá-
roveò tyto zmìny znamenají do budoucna 
zvýšený tlak na obecní rozpoèty.

Zadlužení, pøíèiny, dùsledky, øešení
S pøíjmovou stránkou rozpoètu souvisí 
také problematika zadlužení a otázka, 
jestli existuje nìjaká hranice optimální 
výše úvìru podle rozpoètového omezení 
obce. Na toto neexistuje žádná odpo-
vìï, a ani vìdecké a teoretické poznatky 
toto neuvádí. Pøi úvahách o úvìru je nut-
né zohlednit pøedevším jeho výši, dobu 
splácení, výši splátek, úèel úvìru, jeho 
významnost a pøípadnì potøebnost pro 
rozvoj obce. Ale je nutné myslet i na horší 
scénáøe vývoje splácení a zabývat se i pøí-
padnými možnými rezervami obce – výší 
a struktury majetku, likviditou apod. Napø. 
u evropských projektù je významná otázka 
udržitelnosti. Ta mùže znamenat i nìkoli-
kaleté vynakládání nemalých finanèních 
prostøedkù z rozpoètu obce. Nakonec 
je nutné si uvìdomit, že obce jsou velmi 
dobrými a bonitními klienty bankovních 
instituci. Jen z prostého faktu, že jsou 
vlastníky èasto rozsáhlého majetku, a je-
jich pøíjmy jsou trvalé a pomìrnì dobøe 
predikovatelné.

Obce se aś už úmyslnì, èi neúmyslnì 
zadlužují z mnoha dùvodu. Ale stát za zá-
vazky obcí neruèí, obec je samostatnou 
právnickou osobou a odpovìdná za svoje 
rozhodnutí. Proto pøípadné problémy se 
splácením dluhù jsou problémem samot-
né obce. V Èeské republice neexistuje 
definice majetku, který lze napø. zastavit, 
a který ne. Obce nemohou vyhlásit ban-
krot, tak jako jiné právnické, èi fyzické 
osoby. 

Ministerstvo financí sleduje zadluženost 
obcí a jimi zøízených pøíspìvkových or-

ganizací prostøednictvím tzv. Soustavy 
informativních a monitorujících ukaza-
telù (SIMU). Souèástí vzorce jsou údaje 
z úèetních i finanèních výkazù – hodnota 
majetku a bìžných aktiv, stavy na ban-
kovních úètech. Kromì míry zadluženosti 
je významným ukazatelem i bìžná likvidi-
ta. Obce, jejichž ukazatel celkové likvi-
dity je v intervalu <0;1> a zároveò podíl 
jejich cizích zdrojù a pøijatých návratných 
finanèních výpomocí k celkovým aktivùm 
je vyšší než 25 procent vèetnì, jsou 
osloveni MF a požádány o zdùvodnìní 
neuspokojivého stavu a o stanovisko za-
stupitelstva obce. 

Monitoring hospodaøení obcí nevyžadu-
je dodateèné administrativní ani finanèní 
nároky na rozpoèty a chod obcí. Obce 
nejsou povinny Ministerstvu financí zasílat 
vyplnìnou tabulku SIMU. Zdrojem dat pro 
výpoèet soustavy informativních a monito-
rujících ukazatelù (SIMU) jednotlivých obcí 
jsou výkazy FIN 2-12 M a Rozvaha sesta-
vené k 31. 12. pøíslušného roku a pøeda-
né do CSÚIS. Výpoèet probíhá v bøeznu 
následujícího roku a v pøípadì pøekroèení 
limitù zašle ministerstvo financí pøíslušné 
obci dopis, kde žádá zdùvodnìní neu-
spokojivého stavu (obvykle do èervna té-
hož roku). Z pøíchozích odpovìdí pak MF 
zpracuje zprávu, kterou pøedkládá jako 
informaci èlenùm vlády.

S otázkou zadluženosti obcí souvisí i zá-
kon o rozpoètové odpovìdnosti, který 
stanovuje podmínky schvalování hospo-
daøení obcí pøi dluhu institucí veøejného 
sektoru pøekraèujícího 55 procent a pod-
mínky splácení dluhu obcí, pøi nedodržení 
podmínek zákona. Zákon má v sobì tzv. 
pravidlo dluhové brzdy a tzv. èíselné fis-
kální pravidlo.
 
Pravidlo dluhové brzdy øíká, že èiní-li výše 
dluhu sektoru veøejných institucí nejménì 
55 procent nominálního HDP, musí ÚSC 
schválit svùj rozpoèet na následující rok 
jako vyrovnaný èi pøebytkový. Jako schod-
kový mùže být schválen jen za urèitých 
podmínek stanovených v zákonì. Pøíspìv-
kové organizace a DSO nesmí zøizovat 
nové závazky ze smluv (kromì EU).

Èíselné fiskální pravidlo pak øíká, že ÚSC 
hospodaøí tak, aby výše jeho dluhu ne-
pøesáhla 60 procent prùmìru jeho pøíjmù 
za poslední 4 rozpoètové roky, a pokud 
je tato hranice pøekroèena, nastane pro 
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Pozastavené daòové pøíjmy mají být použi-
ty na úhradu pøedchozích dluhù ÚSC.

Výše uvedená pravidla byla napadena nì-
kterými senátory u Ústavního soudu, ten 
ale ve svém nálezu z 12. bøezna 2018 po-
tvrdil znìní zákona. K prvnímu hodnocení 
tak dochází na jaøe 2018. O prvních sank-
cích by mìlo být rozhodnuto v roce 2019.

ní povinnost postupnì splácet pøedchozí 
dluhy alespoò o 5 procent z rozdílu mezi 
výší dluhu a 60 procent jeho prùmìrných 
pøíjmù za poslední 4 rozpoètové roky. 
Pokud ÚSC nesnižuje dluh alespoò o sta-
novené minimum rozhodne MF o pozasta-
vení pøevodu jeho podílu na výnosu daní. 
To v praxi znamená, že obec mùže hospo-
daøit s dluhem vyšším než 60 % jeho prù-
mìrných pøíjmù. K pozastavení daòových 
pøíjmù dochází pouze pokud ÚSC nesníží 
svùj dluh o stanovenou èástku a zároveò 
jeho dluh stále pøevyšuje 60 procent prù-
mìru jeho pøíjmù

Kvùli porušení zákona o støetu zájmù 
podalo ministerstvo už 400 podnìtù. 
Pøíslib benevolence neplatí

dìlí 19. bøezna v hlavním jednacím sále 
Poslanecké snìmovny.
„Starostové vítají iniciativu poslankynì 
Kováøové, která má šanci ještì do léta 
vyslat jasný signál komunálním politikùm, 
že problematická aktuální podoba zákona 
o støetu zájmù bude alespoò v nejpalèi-
vìjších otázkách zmìnìna. Pøesto podle 
nich kompromisní pozmìòovací návrh 
dostateènì neøeší problémy, které zákon 
o støetu zájmù komunálním politikùm pù-
sobí,“ uvedl pøedseda SMS ÈR Stanislav 
Polèák s vysvìtlením, že návrh pøedpo-
kládá, že urèité informace budou veøejné 
a urèité ne, a to podle kategorie veøejné-
ho èinitele.

Na semináøi zaznìla jednoznaèná stano-
viska zástupcù politických stran, kteøí ve-
øejnì prohlásili, že návrh na zmìnu zákona 
o støetu zájmù na nejbližší schùzi podpoøí 
ve znìní kompromisního pozmìòovacího 
návrhu. Podle poslankynì Vìry Kováøové 

lze oèekávat, že novela bude projednává-
na na pùdì snìmovny asi dva mìsíce.

„SMS ÈR považuje navržené zmìny za pr-
votní etapu zmìny zákona o støetu zájmù, 
nikoliv za ideální stav. Problematických 
míst v zákonì, jak i ze semináøe vyplynulo, 
je daleko více. Brzy lze oèekávat rovnìž 
rozhodnutí Ústavního soudu na návrh se-
nátorù o vyslovení protiústavnosti dotèe-
ných èástí zákona, na které poukázali také 
advokátka Jana Zwyrtek Hamplová a Jan 
Winter z Právnické fakulty Univerzity Kar-
lovy,“ dodal Stanislav Polèák.

Na semináøi zaznìly také pøíklady ze za-
hranièí a praxe z pùdy Evropského par-
lamentu, jež svìdèí o tom, že se èeská 
úprava ocitla spíše na hranì šikany pod 
záštitou transparentnosti. SMS ÈR pro-
to bude usilovat, aby se po komunálních 
volbách zákon novelizoval øádnou a dù-
slednì projednanou novelou, která za-
ruèí nejen právo veøejnosti na nezbytné 
informace o veøejných èinitelích, ale záro-
veò dùslednì ochrání práva tøetích osob 
a obecnì i právo na soukromí, které má 
i starosta, radní pøípadnì jakýkoliv jiný 
uvolnìný funkcionáø.

Sdružení místních samospráv hodlá pøi 
pøípravì komplexních zmìn èerpat i ze 
zahranièních zkušeností. Souèasná práv-
ní úprava totiž nepøimìøeným zpùsobem 
zasahuje do osobnostních práv veøejných 
funkcionáøù i jejich rodin. Již døíve v ne-
závislém prùzkumu SMS ÈR nadpoloviè-
ní vìtšina respondentù uvedla, že vùbec 
zvažuje, zda bude v nadcházejících ko-
munálních volbách znovu kandidovat do 
veøejných funkcí.

Ministerstvo spravedlnosti podalo již zhru-
ba 400 podnìtù kvùli porušení zákona 
o støetu zájmù. Pùvodnì pøitom tvrdilo, 
že na ty, kdo nezveøejní své majetkové 
pomìry v souladu s loni novelizovaným 
zákonem o støetu zájmù, nebude až do 
rozhodnutí Ústavního soudu podávat pod-
nìty pøestupkovým orgánùm. 

Poslanecká snìmovna pøitom nyní projed-
nává novelu zákona o støetu zájmù, která 
má problémy zpùsobené loòskou noveli-
zací alespoò èásteènì zmírnit. V minulých 
dnech novelu øešily snìmovní výbory. Po-
zmìòovací návrh, který 8. bøezna pøijali 
poslanci z Ústavnìprávního výboru, nepo-
važuje SMS ÈR za dostateèný.

Nad detaily a riziky navrhovaného znìní 
se pøed blížícím se druhým ètením se-
tkala zhruba stovka starostù na semináøi 
poslankynì Vìry Kováøové a Sdružení 
místních samospráv ÈR. Konal se v pon-

Téma: Veøejné finance, 
dotace, majetek obce

Lektor: RNDr. Zdenìk MATÌJ, Ph.D.
- odborný asistent, Fakulta informatiky,
  Masarykova Univerzita
- bývalý èlen finanèního výboru obce  
 Ruda nad Moravou
- tvùrce softwarù pro analýzu
 finanèních dat obcí
- spoluúèast na nìkolika projektech
  TAÈR a GAÈR
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Právo

SMS ÈR lituje rozhodnutí 
Ústavního soudu
Návrh skupiny senátorù na zrušení nìkterých paragrafù zákona o pravidlech rozpoètové 
odpovìdnosti Ústavní soud zamítl. SMS ÈR zpráva znepokojila. 
Na pøípravì ústavní stížnosti se aktivnì podílelo

Napadená právní úprava ve chvíli, kdy cel-
kový dluh sektoru veøejných institucí pøe-
kroèí 55 % HDP, direktivnì samosprávným 
celkùm ukládá sestavit pøebytkový nebo 
vyrovnaný rozpoèet. Schodkový rozpoèet 
je možné sestavit pouze za pøedpokla-
du, že bude schodek uhrazen finanèními 
prostøedky z minulých let nebo návratnou 
finanèní výpomocí, jiné hrazení schodku 
zákon pøipouští pouze pøi spolufinanco-
vání projektù dotovaných Evropskou unií.

Druhé problematické ustanovení zapovídá 
samosprávám hospodaøit tak, aby výše je-
jich dluhu pøekroèila 60 % prùmìru jejich 
pøíjmù za poslední ètyøi rozpoètové roky. 
Pokud bude mít samosprávný celek dluh 
vyšší a nebude se mu daøit ho snižovat, 
mùže to vést až k pozastavení pøevodu 
èásti jeho podílu na výnosu daní.

SMS ÈR se na pøípravì ústavní stížnosti 
aktivnì podílelo. Jako zástupce obec-
ních samospráv dlouhodobì bráníme 

zachování práva na samosprávu v Èeské 
republice, do nìjž podle našeho názoru 
pøedmìtná právní úprava zasahuje, neboś 
za výše uvedených podmínek umožòuje 
státu praktické popøení ústavnì zaruèené-
ho práva hospodaøit s vlastním majetkem 
podle vlastního rozpoètu. Velice nás mrzí, 
že se Ústavní soud jako vrcholný orgán 
ochrany ústavnosti v tomto pøípadì za 
právo na samosprávu nepostavil.

Nezpochybòujeme nutnost zachovávat 
udržitelný stav veøejných financí. Opatøení 
vyplývající z pøedmìtné právní úpravy ov-
šem nejsou zpùsobilá tento cíl zajistit, ani 
k nìmu výraznou mìrou pøispìt. Rozho-
dující podíl na nezdravém stavu veøejných 
financí v ÈR má státní rozpoèet, naopak 
územnì samosprávné celky nemají na je-
jich stav zásadní vliv.

Tzv. dluhová brzda se velmi lehce mùže 
stát brzdou pro rozvoj zejména menších 
obcí, protože ty nebudou pøi snaze vy-

hovìt splnìní zákonných podmínek moci 
realizovat dlouhodobé nákladné investi-
ce napøíklad do kanalizací, èistièek od-
padních vod a další nezbytné místní infra-
struktury. Situace mùže zajít i tak daleko, 
že obce budou pouze s velkými obtížemi 
schopny plnit úkoly samostatné a pøene-
sené pùsobnosti ve veøejné správì.

Sdružení uznává nutnost v demokratic-
kém právním státì, navzdory kritice, plnì 
respektovat rozhodnutí Ústavního soudu. 
Bude se však snažit v zákonodárných sbo-
rech o prosazení zmìny pøedmìtné právní 
úpravy i prosazení další legislativy, která 
nebude komplikovat èinnost obcí.
 

Dominik Hrubý, 
legislativní analytik SMS ÈR

SMS ÈR vyzývá k rychlému 
spuštìní reformy 
regionálního školství
Více než patnáct set obcí vyjádøilo zásad-
ní nesouhlas s návrhem odkladu reformy 
regionálního školství pøedloženým MŠMT 
v právì projednávaném mezirezortním 
pøipomínkovém øízení. SMS ÈR požaduje 
zachování pùvodnì schváleného termínu 
úèinnosti reformy regionálního školství, 
a to od 1. 9. 2018. Jde o tøi roky peèlivì 
pøipravovaný kompromis.

Pøedseda Pracovní skupiny pro školství 
a sport SMS ÈR Oldøich Vávra shrnuje ná-
sledující argumenty:

• Reforma financování byla vyvolána re-
álnou potøebou pøivést do financování 
školství pøedvídatelnost, zachovat do-
stupnou síś základního vzdìlávání, zajistit 
úhradu pedagogické práce ze strany stá-
tu (garanta vzdìlávání), uèinit odmìòování 
pedagogù mezikrajovì srovnatelné.
• Vzhledem k zavedení nových požadavkù 
na školy a pedagogickou práci v posled-
ních letech (nárùst výkonù a pedagogic-
kých pracovníkù) jsou dnes školy s jiným 
než k maximu se blížícímu se naplnìní silnì 

finanènì poškozeny a øada stojí na pokraji 
vážných finanèních problémù.
• Reforma byla dlouhodobì projednávána 
a schválena v podobì kompromisu všech od-
borných partnerù, státu a zøizovatelù (obcí).
• Na reformu financování byla navázána 
øada dalších opatøení. Nepovažujeme za 
možné pouze odsunout èást financování, 
ale vše ostatní ponechat v platnosti.
• Zásadnì nesouhlasíme s tím, aby úhra-
da pedagogické práce byla pøesunuta na 
zøizovatele (obce). Schválení pøedkládané 
novely bude znamenat výrazné zatížení zøi-
zovatelù a pøenos nákladù ze strany státu 
na zøizovatele. 
• Trvale jsme pøi projednávání zámìru 
reformy upozoròovali na finanèní dopady 
a není pravda, že by tyto nebyly známy. Je-
jich rámec bylo možno pøedvídat.
Z výše uvedených dùvodù požadujeme na-
vrhovanou novelu zamítnout
• Požadujeme pøedložení návrhu finanèní-
ho zajištìní sítì škol od 1. 9. 2018

PS: Po redakèní uzávìrce ministr od od-
kladu ustoupil.

Každé dítì má 
právo na úspìch 
ve škole a v životì  
Téma, okolo nìhož se toèila diskuze 
ve ètvrtek 22. 2. v poslanecké snì-
movnì, nastolili poslankynì Valachová 
a poslanec Stanìk. Diskuze probíhala 
nad tématy spravedlivého financování 
škol a školských zaøízení, které by mìlo 
být spuštìno 1. 1.2019. Konkrétnì se 
projednávalo financování pedagogické 
práce, práce volnoèasových aktivit, fi-
nancování nepedagogických pracovníkù. 
Za SMS ÈR se setkání úèastnil Petr Ha-
lada, který deklaroval nutnost dotaèních 
titulù na financování investic ve školách 
/MŠ, ZŠ, tìlocvièny a jídelny/, zmínil se 
o nutnosti podpoøit navýšení koeficientu 
na žáka ze sdílených daní na minimálnì 
11 procent. Uvedl rovnìž, že SMS ÈR 
podporuje novou reformu financování 
regionálního školství, ale jen za pøedpo-
kladu, že tento systém podpoøí minister-
stvo financí minimálnì èástkou 3,5 miliard 
korun a že reforma bude provedena dle 
harmonogramu a nebude fázována.
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Události
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Nová aplikace pomùže sta-
rostùm pøi tvorbì Programu 
rozvoje obce

Novou webovou aplikaci, která pomùže 
obcím pøi tvorbì Programu rozvoje obce, 
pøedstavil starostùm ve ètvrtek 1. 3. v Par-
dubicích workshop Ministerstva pro míst-
ní rozvoj ÈR. Aplikace Invence pro obce 
a regiony je k dohledání zde: http://www.
obcepro.cz/invence-pro-obce. Cílem pro-
jektu je zkvalitnit proces strategického øíze-
ní rozvoje obcí. K tomuto úèelu budou díky 
projektu vytvoøeny metodiky (návody) a ná-
stroje, které pomohou starostùm v praktic-
kém využívání a naplòování strategických 
rozvojových dokumentù. Za SMS ÈR se 
workshopu úèastnili Kristýna Vodrážková 
a Zdenìk Kašpar.

Analýza pøipravenosti obcí na 
GDPR by se mìla brát v potaz
 
Dvì analýzy pøipravenosti na GDPR si pøed-
stavili úèastníci pracovní skupiny první bøez-
nový den na pùdì ministerstva vnitra. První 
se týkala krajù, druhá obcí. Analýza pøiprave-
nosti na GDPR v obcích ukázala velké rozdíly 
mezi obcemi. Velmi málo se vìnuje malým 
obcím. Dobrá pøíprava na GDPR byla vyzdvi-
žena napø. v obci Karviná, která se ale na-
prosto typovì liší od obcí, jakými se zabývá ve 
svých implementacích SMS ÈR.  V pracovní 
skupinì zastupuje SMS ÈR Marek Komárek. 
Ten také sdìlil, že pøedstavená analýza pøi-
pravenosti na GDPR v krajích nemá pro SMS 
ÈR vìtší význam, alespoò okrajovì by mìla 
být brána v potaz analýza pøipravenosti obcí.

Právní poradnu najdete 
na webináøi i na portálu 
Rok v obci

8. WEBINÁØ na téma „Ochrana osob-
ních údajù, GDPR“ se konal v pátek 16. 
2. Pøednášející JUDr. Jakub Blažek radil 
on-line starostùm, kteøí se dopøedu pøi-
hlásili. SMS ÈR pøipomíná, že v pøípadì 
další potøeby právní poradny mohou sta-
rostové využít metodicko-právní poradnu 
na portálu www.rokvobci.cz. Na uvede-
ném odkazu www.rokvobci.cz zpravy-re-
daktoru/detail/869-metodicko-–-pravni-
-poradenst, najdete záznamy a materiály 
z webináøù, které již probìhly.

Výbor pro modernizaci VS 
se zabýval i GDPR

Øídící výbor pro modernizaci veøejné správy 
se sešel 7. 2. na pùdì Ministerstva vnitra. 
Úèastníci se dozvìdìli o výstupech z RVVS, 
plnìní IP 1 ke konci loòského roku, shléd-
li prezentaci Registru práv a povinností, 
prezentaci k vyhodnocení výzev z OPZ pro 
územnì samosprávné celky v roce 2017 
a pøedstavili si projekt Public Governance 
Reviews. „Na jednání se øešila otázka GDPR 
(implementace bude vyvìšena na webových 
stránkách, podklady pro obce I. typu budou 
pøedloženy v prùbìhu mìsíce února), pre-
zentované pøíspìvky (RPP a výzvy z OPZ) 
mìly informaèní charakter (nové výzvy z OPZ 
v bøeznu 2018 budou reflektovat problemati-
ku GDPR),“ shrnul Marek Komárek, který na 
jednání zastupoval SMS ÈR.

Pøedevším problematiky sociálního bydlení 
se týkala schùzka s ministryní pro místní 
rozvoj Klárou Dostálovou, na níž byli pøí-
tomni pøedstavitelé SMS ÈR. Kromì pøed-
sedy Stanislava Polèáka a Radka Brázdy se 
jednání úèastnil také senátor Jiøí Vosecký. 
„Ministrynì spoleènì s øeditelem odboru 
MMR RNDr. Klímou pøedstavila zámìry mi-
nisterstva a zdùraznila, že má eminentní zá-

jem o podporu profesních organizací obcí, 
tj. jak SMS ÈR tak SMO ÈR. Zdùraznila, 
že chce dosáhnout maximální shody,“ shr-
nul Radek Brázda. Vìcný zámìr zákona by 
mìl být projednáván v prùbìhu letošního 
roku, poté by mìlo následovat paragrafové 
znìní. „Ministerstvo se rovnìž pøipravuje 
na financování sociálního bydlení,“ dodal.

Ministrynì Dostálová stojí o podporu SMS ÈR

Rada vlády pro veøejnou 
správu øeší zákony, 
exekuce i veøejnou správu 
po roce 2021

Zajištìní finanèních prostøedkù k prove-
dení výkonù rozhodnutí (exekucí) obec-
ných stavebních úøadù vydaných ve 
veøejném zájmu (MMR), informace o pøí-
pravì zákona o zpracování osobních 
údajù èi informace o pøípravì novely 
zákona o státní službì probírali úèastníci 
25. zasedání Rady vlády pro veøejnou 
správu v pátek 16. 2. SMS ÈR zde za-
stupoval Jan Sedláèek. Øeè byla také 
o plánovaných novinkách v oblasti eGo-
vernmentu i o koncepci veøejné správy 
2021+. Pøedsedající schùze David Slá-
ma v krátkosti informoval o pøípravách na 
pøíští programové období.

SMS ÈR je proti zpoplatnìní 
úsekù silnic 1. tøíd

SMS ÈR odmítá rozšíøení výbìru mýta pro 
vybrané úseky silnic první tøíd. Tomáš Chme-
la a Petr Halada o tom jednali v pátek 23. 
2. s námìstkem Kopøivou. Text petice proti 
rozšíøení zpoplatnìných úsekù silnic prvních 
tøíd podpoøilo pøedsednictvo Sdružení na 
svém jednání. „Obáváme se, že dojde k dal-
šímu zahlcení dvojek a trojek bez kýženého 
efektu,“ zdùvodòuje. Seznámit s peticí se 
mùžete zde www.stopmytuna1.cz.

Registr obecnì závazných 
vyhlášek SMS ÈR odmítá

SMS ÈR odmítá novou povinnost, kterou 
chce uložit MMR obcím – registr obecnì 
závazných vyhlášek. Povinnost nahrát kaž-
dou schválenou vyhlášku do registru vnímá 
jako zásah do Ústavou garantovaných práv 
na samosprávu. Postoj vyjádøilo SMS ÈR 
ústy svého tajemníka Tomáše Chmely ve 
støedu 28. 2. na druhém jednání pracovní 
skupiny k vydaným obecnì závazným vy-
hláškám územních samosprávných celkù.

Podmínky nesmìjí být dis-
kriminaèní vùèi periferním 
oblastem
 
Zaznìlo to ve ètvrtek 1. 3. na jednání Rady 
ESIF, jehož se úèastnil i tajemník Sdružení 
Tomáš Chmela. Zástupce SMS ÈR se os-
tøe ohradil proti neschopnosti ministerstva 
prùmyslu a obchodu vyhlásit výzvy z ope-
raèního programu Podnikání a inovace na 
projekty, jež mají zavádìt sítì vysokorych-
lostního internetu v periferních oblastech. 
Žádáme, aby obce mohly samostatnì po-
dávat své projekty a aby podmínky nebyly 
vùèi venkovu diskriminaèní. Vrátit 14 mili-
ard, které zatím visí ve vzduchoprázdnu, by 
byl obrovský faul vùèi venkovu. 


